
На секретний об’єкт «Дуга-2» майже повністю 
працював один енергоблок станції!

— Ваша військова час
тина теж була евакуйова
на?

— Так, вона переїхала 
у Лютіж. Для подальшої 
охорони Чорнобиля-2 ми 
обладнали казарму у під
земному приміщенні на 
300 осіб. Тут облаштува- 
ли кухню, туалети, душе
ві. В підземеллі радіацій
ний фон був у нормі. Л и
ше для охорони майна 
спочатку залишилося 100 
військових, а з 4 травня 
— 58. Уже 8 травня було 
закінчено вивезення ос
новного майна військо
вої частини.

— Як ви почувалися у 
ті дні?

— Ще 1 травня у вій
ськове містечко прибув 
начальник медслужби 
Київського військового 
округу генерал-майор 
Фадєєв та інші медики. 
Після перевірки отрима
них мною доз опромі
нення (понад 60 рентген) 
вони дали письмовий 
припис про негайну гос
піталізацію. У госпіталь 
разом зі мною помістили 
ще чимало офіцерів, які 
їздили до П рип’яті. Я 
пробув на лікуванні в 
госпіталі до 16 травня.

Ліквідація частини
— Яка подальша доля 

вашої військової частини?
— Нас згодом, через 

кілька днів, передислоку
вали у Любеч-1. Офіце
рам тут виділили житло, 
солдатів розмістили у ка
зармах. У цьому містечку 
ми перебували до повного 
розформування військо
вої частини — в серпні 
1988 року.

— За Чорнобилем-2 ще 
хтось наглядав?

— Це робили військо
ві з Любеча-1. Крім охо
рони, ми проводили його 
часткову дезактивацію . 
Однак промивання доріг, 
будинків, зняття дерну, 
вирубування кущів не 
дало потрібного ефекту. 
Радіація спочатку знижу
валася, а потім знову від
новлювалася. Також де
монтували все коштовне 
обладнання. Після роз
формування нашої вій
ськової частини об’єкт 
Чорнобиль-2 прийняло 
виробниче об’єднання 
«Комбінат» за актом від 
25 серпня 1988 року. У 
цьому документі стоїть і 
мій підпис: «Сдал: ко
мандир войсковой части 
74939 В. Ф. Мусиец».

— Чи бували ви ще у 
цьому військовому міс
течку?

— Довелося сюди приї
хати через 20 років. Вра
ження сумні. Все тут у 
непривабливому стані. В 
залишеному військовому 
містечку певний час пра
цював цех з переробки 
кольорових металів. Адже 
їх дуже було багато у зали
шеному обладнанні, яке 
не змогли демонтувати.

— Ви підтримуєте ідею 
про демонтаж антени?

— Думаю, це буде 
важко. Вона побудована 
капітально. Та й для чо
го? Щоб отримати мета
лобрухт, непридатний 
для використання через 
радіоактивність? Я під
тримую ідею викорис
тання цих антен у науко
вих цілях. Крім того, їх 
можна зробити об’єкта
ми туризму: на антенах є 
оглядові майданчики, і з 
висоти 100 метрів від
кривається дивовиж на 
панорама.

Бесіду вів 
Сергій ПАВЛЕНКО.

Чернігів.
Фото

з альбому В. М УСІЙЦЯ.

Минулого року ми надрукували розмову про цей 
об’єкт з полковником, який служив тут з 1994 
року. А сьогодні бесідуємо з Володимиром Мусійцем, 
який був тут командиром у  1984—1988 роках.

Сканували 
територію США

— Володимире Федо
ровичу, ви 12 років слу
жили у військовій частині, 
яка займалася, так би мо
вити, скануванням тери
торії США. Про Чорно
биль-2 уже чимало напи
сано. Але іноді важко 
знайти істину. Бо про цей 
таємний об’єкт-містечко є
і багато легенд. А ви очо
лювали його не один рік. 
Отже, яке його було приз
начення?

— Об’єкт 2999 (РЛС 
ЗО 5Н32) створений від
повідно до постанови ЦК 
КПРС і Ради Міністрів 
СРСР від 29 вересня 1969 
р. По-військовому він на
зивався Окремий радіо
технічний вузол загори- 
зонтного виявлення стар
тів міжконтинентальних 
балістичних ракет СПРН 
(системи попередження 
про ракетний напад) у 
складі військ протиповіт
ряної оборони. Ще його 
називали «Дуга-2» (на 
знімку). Він складався із 
двох центрів, у кожному з 
яких стояли антени вели
кого розміру. Любеч-1 
працював як передаваль
на позиція; Чорнобиль-2
— як  приймальний центр 
станції загоризонтного 
виявлення стартів між
континентальних баліс
тичних ракет з території 
США. Остання антена 
була заввишки понад 150 
метрів і шириною 750 
метрів. Стальні опорні 
труби мали товщину до З 
сантиметрів. Із Чернігів
ської області потужний 
короткохвильовий ім
пульс передавався в іо
носферу, відбиваючись 
від неї, «накривав» США і 
повертався назад. Уже в 
Чорнобилі-2 унікальна 
антена вловлювала «поба
чене». Отак можна було 
зафіксувати старт баліс
тичної ракети і передати 
інформацію на командний 
пункт СПРН для прийнят
тя відповідного рішення.

— Коли ви у 1976 році 
прибули на об’єкт, він 
уже діяв?

— Ні. Я приїхав у ве
ресні того року. Тоді ж 
уперше запрацював Чор
нобиль-2. Система попе
редження про ракетний 
напад, як виявилося зго
дом, була недосконалою, 
вона потребувала дороб
ки, тестування. Оскільки 
використовувалися ко
роткі хвилі, то в ефірі ви
никли перешкоди, зок
рема, в системі SOS, дея
ких інших передавачів і 
радіоприймачів, що пра
цювали на коротких хви
лях. Скарги йшли зі 
Скандинавських країн, 
Австрії тощо.

— Ви не зважали на ці 
протести?

— Ми вдосконалювали 
техніку. Адже Чорнобиль-
2 мав не тільки антену. 
Тут містилися командно- 
обчислювальний центр, 
приймальний центр, ву
зол зв’язку, ремонтно-пе- 
ревірочна база (все це — 
три поверхи), станція оп- 
тимізації частотно-вузло- 
вих режимів, тилові служ
би, склади. Будівництво 
усього комплексу переви
щувало вартість окремого 
блока ЧАЕС.

— Нічого собі!
— У військових части

нах, що обслуговували 
комплекс, служило по
над 900 офіцерів та пра
порщиків, до 2000 солда

тів і сержантів. У вій
ськовому містечку Чор
нобиль-2 було збудовано 
житло для сімей військо
вослужбовців, готель на 
300 місць, гуртожиток на 
600 місць, середня ш ко
ла, дитсадок, магазин то
що. Всього тут мешкало 
десь до 5000 душ. У Лю- 
бечі-1 був дещо менший 
житловий комплекс з 
відповідною інфраструк
турою. У цьому містечку

у нашому напрямку. Од
нак, завдяки високому 
професіоналізму і де
тальному аналізу обста
новки, здійсненому чер
говим офіцером підпол
ковником Станіславом 
Петровим, виявили хиб
ність цієї інформації, і 
вона не була передана на 
командний пункт СПРН. 
Наш об’єкт також не під
твердив цієї інформації.

— Які проблеми вирі
шували військові та нау
ковці?

— Насамперед переда
чі коротких хвиль були 
відрегульовані так, щоб

офіційно увести у дію. До 
цього наші результати 
сканування території 
США вважалися пробни
ми, «дослідними». На 
жаль, аварія на ЧАЕС усе 
це перекреслила.

Вибух 
на атомній

— Ви були свідком по
дій 26 квітня 1986 року?

— Близько 3.00 тієї но
чі мені зателефонував на
чальник особливого відді
лу і повідомив, що сталася 
аварія на станції. Через лі
чені хвилини я вже був у
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стояла військова частина 
03354, підпорядкована 
Чорнобилю-2.

— Чому секретний 
об’єкт побудували біля 
ЧАЕС?

— Бо він споживав ду
же багато електроенергії. 
Фактично на нього пра
цював один блок АЕС.

Бойове 
чергування

— Як велося бойове 
чергування? Ви включали 
об’єкт раз на день чи на 
тиждень?

— Ні. Він діяв цілодо
бово. На чергування поз
мінно заступало до 40 
військо вослужбовців.

— Як ви дізнавалися, 
чи система діє, не дає 
збоїв?

— Американці зазда
легідь попереджали про 
запуск «Шаттлів». І ось 
по них ми, так би мови
ти, й тренувалися. У від
повідний момент про
мінь сканував старт 
«Шаттла», і ми його ба
чили тут, у Київській об
ласті. Так само фіксували 
запуски тренувальних 
ракет у Карибському мо
рі. Основна мета об’єкта
— виявлення запуску ба
лістичних ракет із США 
у напрямку СРСР.

— А були такі випадки?
— Ні. Щ оправда, в 

липні 1983 р. на коман
дному пункті космічної 
системи виявлення пус
ків ракет з території 
СШ А була сформована 
помилкова інформація 
про масовий старт ракет

вони не заважали роботі 
інших радіостанцій. 
Складніше було «обійти» 
полярне сяйво. Воно ро
било дуже серйозні вик
ривлення, відбивало наш 
промінь. Тому прико- 
мандировані науковці 
шукали рішення, як вий
ти з цієї ситуації.

— Коли ви стали ко
мандиром військової час
тини, вам підпорядкову
вався і гарнізон Любеч-1?

— Так. Це був єдиний 
комплекс, що підпоряд
кувався мені. Від Чорно- 
биля-2 до Любеч-1 було 
прокладено чотири 64-кі- 
лометрові кабелі для уп
равління. З командного 
вузла ми передавали на
каз — якої сили переда
вати імпульс-промінь. 
Ми могли задіяти і 10, і 
25 передавачів. Залежно 
від завдання.

— Кажуть, на об’єкті 
стояли одні з перших ра
дянських комп’ютерів?

— Це були передові на 
той час обчислювальні 
машини. їх ми мали ві
сім. Деякі з них займали 
по два великі зали. Ця 
апаратура переробляла 
всі отримані дані. Водно
час приймачі, інше об
ладнання треба було охо
лоджувати від перегріву
— тому діяла система 
охолодження під кожним 
поверхом.

— Чорнобиль-2, як ві
домо, не був повністю 
уведений в експлуатацію?

— Так, ми здійснювали 
чергування, експлуатацію 
комплексу, але тільки у 
вересні 1986 р. його мали

дорозі на Прип’ять. При 
виїзді на дорогу Чорно
биль—Прип’ять поміряли 
радіацію — 0,3 рентгена на 
годину. Потім, під’їжцжа- 
ючи до станції, раз по раз 
міряли радіацію. Біля зна
ка «Вимпел» вона була 10 
рентгенів на годину, трохи 
далі — 80, біля мосту — 
10, на ганку міськвикон
кому — 0,2—0,4 р/год. По
тім я на прохання керів
ництва міста Прип’ять ра
зом із начальником хімза
хисту з 6.00 до 11.00 провів 
радіаційну розвідку в місті 
та окрузі. У центрі радіація 
була 0,5—1,0 рентген на 
годину, на річковому вок
залі, пляжі — 1,0, радіоза
воді — до 5,0, станції Янів
— 6,0, складі мазуту — 20, 
біля їдальні працівників 
будівництва, за 400—500 
метрів від реактора з під
вітряного боку, — 100— 
110 р/год. Об 11.00 я нака
зав вимкнути апаратуру 
Чорнобиля-2. Про це до
повів своєму керівництву. 
А о 12.00 я зібрав усіх під
леглих офіцерів у клубі і 
доповів про обстановку, 
наказав закрити містечко, 
зачинити всі вікна, двері, 
нікого не випускати на 
двір. Потім знову поїхав у 
Прип’ять, де брав участь у 
нарадах з ліквідації аварії.

— Ваша військова час
тина теж була відряджена 
до ЧАЕС?

— Так, зранку 27 квітня 
мною, на виконання роз
порядження голови комі
сії з ліквідації наслідків 
аварії на ЧАЕС заступни

ка голови Ради Міністрів 
СРСР Бориса Євдокимо- 
вич Щербини, було скеро
вано 100 солдатів і 25 офі
церів для навантаження 
піску в мішки на Прип’ят- 
ський річковий вокзал. 
Потім на станцію прий
шли два ешелони зі свин
цем. Ми їх теж розванта
жили. Як потім з’ясувало
ся, усе це не дало жодного 
ефекту. Свинець випаро
вувався, бо на зруйнова
ному блоці була темпера
тура вища за 1000 градусів.

— Ваше військове міс
течко евакуювали 27

квітня — разом з 
прип’ятчанами?

— Ми, за дозволом 
Щ ербини та клопотан
ням начальника хім- 
військ МО СРСР гене
рал-полковника Пікало- 
ва, виїжджали через 
кілька годин після них, о 
21.45. П ід’їхали автобу
си, і всіх цивільних ви
везли на військову нав
чальну базу в Лютіж. Усі 
оф іцери, прапорщ ики, 
солдати залишилися на 
місці. Невдовзі, через 
високу радіацію у 
П ри п ’яті, в містечко 
Ч орнобиль-2 переїхали 
близько 500 відповідаль
них осіб, у тому числі 40 
академіків. Мені довело
ся навіть відкликати дея
ких цивільних для забез
печення їхнього побуту. 
Жив у нашому військо
вому містечку до 5 трав
ня і голова комісії з лік
відації наслідків аварії на 
ЧАЕС Б. Є. Щербина.

Щодня групи офіцерів 
і солдатів виїжджали у 
П рип’ять на станцію 
Янів у супроводі дози- 
метристів. Однак 2 трав
ня і в Чорнобилі-2 стало 
жити небезпечно. Вітер 
подув з ЧАЕС прямо на 
південь.

— Тобто, до цієї дати 
Київ ще не зазнав значно
го впливу радіації?

— Столиці справді по
щастило, що до 2 травня, 
коли були найнебезпеч- 
ніші викиди радіації, ві
тер дув на захід і північ. 
Радіаційний фон тоді ще 
був у нормі. Але після 
травневих свят ситуація 
змінилася...


